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LA SRA. PRESIDENTA:

Senyores i senyors diputats, començarem la sessió de la
comissió d’avui, i en primer lloc demanaria als senyors diputats
i a les senyores diputades si hi ha substitucions.

LA SRA. CAPÓ I ABRINES:

Sí, presidenta. Margalida Capó en substitució del Sr. Jaén
Palacios.

EL SR. PALAU I TORRES:

Pere Palau substitueix Josep Juan Cardona.

LA SRA. BENNÀSSAR I TOUS:

Francesca Bennàssar substitueix Joan Verger.

EL SR. RAMON I JUAN:

Miquel Ramon substitueix Josep Portella.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Francina Armengol substitueix Sofia Hernanz.

EL SR. GASCON I MIR:

Miquel Gascon substitueix Joana Barceló. 

Elaboració del Dictamen del Projecte de llei RGE núm.
1535/02, de modificació de la Llei 8/1986, de 26 de novembre,
electoral de la comunitat autònoma de les Illes Balears.

LA SRA. PRESIDENTA:

No havent-hi més substitucions passaríem a debatre l’únic
punt de l’ordre del dia, relatiu a dictaminar el projecte de llei
RGE núm. 1535/02, de modificació de la Llei 8/1986, de 26 de
novembre, electoral de la comunitat autònoma de les Illes
Balears.

Al títol del projecte, als articles 1 i 2, a la disposició
derogatòria, a la disposició final i a l’exposició de motius, s’hi
mantenen les esmenes 1819, 1821, 1822, 1823, 1824 i 1820 del
2002. Totes són de sup ressió i del Grup Parlamentari Popular.
Si els pareix faríem debat conjunt de les sis esmenes, i per
intervenir té la paraula la Sra. Cabrer.

LA SRA. CABRER I GONZÁLEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Senyores i senyors diputats, en
defensa de les esmenes parcials presentades pel Grup
Parlamentari Popular a aquest projecte de llei conegut com la
Llei de la paritat electoral, he de dir bàsicament que no repetiré
els arguments que es varen donar a l’esmena a la totalitat. Crec
que ja es va fer un debat profund sobre aquest tema, crec que
tendrem ocasió la setmana que ve en el plenari de fer també un
altre debat sobre aquesta qüestió, però sí que voldria remarcar

o fer un parell d’observacions sobre aquest projecte de llei, de
coses que han ocorregut precisament durant la tramitació
parlamentària.

Crec que hem de recordar que després de l’esmena a la
totalitat, en aquesta comissió es va dur una proposició no de
llei per part del Grup Parlamentari Popular perquè, com ja vàrem
dir a l’esmena a la totalitat, consideram que aquesta llei, una llei
tan important perquè afecta drets fonamentals com són el dret
de participar lliurement a unes eleccions democràtiques, idò ja
dic que crèiem, i ho vàrem dir, que faltava un aval jurídic
d’aquesta llei. Aquesta llei no té cap informe jurídic, l’únic que
hi ha és un informe a la ponència que hi va haver per estudiar
un sistema de paritat, un informe que no es pronuncia sobre el
sistema cremallera, que no es pronuncia sobre la
constitucionalitat d’aquestes mesures, només es pronuncia
sobre la competència de la comunitat autònoma, això és l’únic
que deixar clar aquest informe però res més del tema de fons,
del dret a participar a unes eleccions, i per això nosaltres vàrem
dur aquesta proposició no de llei amb la solAlicitud que hi
hagués un informe del Consell Consultiu, del màxim òrgan
consultiu d’aquesta comunitat autònoma, i curiosament hem de
recordar que, encara que molts de diputats aquí presents i dels
grups parlamentaris que donen suport al Govern estaven
d’acord en el fet que es demanàs aquest informe, que el mateix
president del Consell Consultiu creia que si per una cosa
serveix el Consell Consultiu és per informar aquest tipus de
lleis, ja dic que tot i això, encara que es va aturar la comissió per
fer una cridada al Govern la realitat és que aquest govern no vol
sentir cap opinió jurídica sobre aquesta llei.

I no vol sentir cap opinió jurídica sobre aquesta llei perquè
la realitat és que aquesta llei s’ha de fer i s’ha d’aprovar com
sigui; és igual si les coses estan bé o malament, això no
importa, la Llei de paritat s’ha d’aprovar com sigui perquè és
una llei purament d’imatge del Sr. Antich, és una llei amb la qual
volen utilitzar les dones per fer una campanya electoral, per dir
que ells fan coses per a les dones, per dir que es fan coses per
la igualtat de les dones quan aquesta no és la realitat d’aquesta
comunitat autònoma i, per tant, si les coses es fessin
seriosament es demanaria un informe jurídic al Consell
Consultiu en un tema tan important com aquest, perquè
precisament sabem que a altres països, com és el cas de França,
primer es va fer una llei de la paritat, el Tribunal Constitucional
la va declarar inconstitucional, se va haver de reformar la
Constitució francesa, i després de reformar la Constitució
francesa es va tornar a aprovar l’altra llei que, per cert, ara s’ha
aplicat per primera vegada a les eleccions legislatives franceses
amb molt mal resultat perquè el partit que havia impulsat
aquesta reforma no ha complert la llei i està penalitzat amb
subvencions electorals, i els partits més petits sí que han
complert, i diuen textualment que ho fan pels doblers, punt.
Aquesta és la situació a França. A Itàlia es va fer una llei de la
paritat i es va declarar inconstitucional, i a Espanya no tenim
cap precedent legislatiu a cap comunitat autònoma. 

Fins i tot el mateix Partit Socialista està en contradicció amb
ell mateix, perquè per exemple a Andalusia el sistema que s’està
legislant o que pareix que es posarà en marxa però que encara
no està aprovat és un sistema de subvencions electorals, on no
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s’imposa res a cap partit polític, sinó que els partits que
compleixen aquesta paritat tendran més subvencions electorals,
i precisament en el debat que hi va haver a la comunitat
autònoma d’Andalusia la mateixa portaveu socialista del tema
dubtava de la constitucionalitat d’altres mesures impositives,
i considerava que únicament era constitucional un sistema de
subvencions. A nivell del Congrés dels Diputats la iniciativa
del PSOE no és el sistema cremallera, tampoc, és un sistema de
40% i 60% entre els dos sexes, que és un sistema que almanco
permet que hi hagi més dones que homes, perquè amb el
sistema cremallera ens trobam que no és possible que hi hagi
més dones que homes, quan nosaltres tenim realitats o
situacions pràctiques, i ja vaig posar a l’esmena a la totalitat el
municipi d’Andratx com a exemple, que de sis regidors del PP
quatre som dones, i si s’aplicàs aquesta llei no seria possible
que els andritxols avui tenguessin quatre regidores. D’això mai
no se’m va donar resposta a l’esmena a la totalitat perquè
aquesta és la realitat d’aquesta llei.

Però bé, ja dic que el tema de la constitucionalitat o no
d’aquesta llei és un tema important; per tant parlam de drets
fonamentals i a aquest govern no li interessa sentir cap opinió
jurídica, per tant no li interessa intentar fer les coses bé. Encara
que el dictamen sigui o no sigui vinculant la seriositat i la
responsabilitat d’un govern reclamaria precisament que fos més
diligent i presentàs unes lleis amb un aval jurídic. I, ja dic, aquí,
dins aquesta comissió, diputats dels grups parlamentaris que
donen suport al Govern varen votar en contra de la seva
voluntat no demanar aquest informe.

I una altra cosa que també ha succeït durant aquest període
de dues o tres setmanes és una evidència de la realitat i del que
va dir aquesta diputada en nom del Grup Parlamentari Popular
del tema de la paritat electoral: que aquest govern no ha fet res
per les dones, que els problemes de les dones són uns altres,
els problemes de les dones no és que la pròxima legislatura hi
hagi sis o set diputades més, o vuit o nou, en aquest parlament.
Les dones avui en dia, i vaig tenir ocasió de dir-ho, estan molt
preparades, les dones més grans per ventura no i per això duim
un dèficit de gent més gran, però això passa a tots els sectors
de la societat, no només a la política, però les dones actualment
estan igual o més preparades que un home, tenen la mateixa
ilAlusió, però els problemes principals que tenen és poder
conciliar la vida familiar i la laboral, i per això aquesta llei és
voler tancar en fals, és voler començar pel final i tancar en fals
la realitat i els problemes que tenen les dones avui en dia, i la
Sra. Caro avui, avui en els diaris, ens ho corrobora, ens diu que
en aquest govern cada conselleria gasta més en publicitat que
el pressupost que té l’Institut Balear de la Dona, un institut que
es va crear per unanimitat, un institut que el Partit Popular no
va posar en marxa a la seva època i vostès consideren que és
el millor que s’ha aconseguit aquesta legislatura cap a la dona.
Això és una mentida, això és fals; crear un institut perquè hi
hagi taules, ordinadors, una gerent i tres auxiliars
administratius, això no és res, això és un frau cap a les dones.
Per això hi podria haver el servei que funcionava abans a la
Conselleria de Presidència, la Comissió Interdepartamental de
la Dona. Si es creava un institut era per fer qualque cosa més,
i vostès, com a progressistes, en teoria, que havien d’apostar
pel benestar social, idò avui la Sra. Caro que si precisament no

ha fet res el pacte ha estat en matèria de benestar social, que li
deixen fer res, que no té doblers i que l’Institut de la Dona té un
pressupost ridícul comparat al que s’està gastant en altres
campanyes de publicitat i en altres temes.

Aquesta és la realitat, que ja vaig dir que a altres comunitats
s’han fet moltes coses per a les dones, s’han fet mesures
innovadores. Vaig posar l’exemple de Madrid, on s’estan obrint
els centres escolars els dissabtes i les vacances. Vaig posar
l’exemple de Cantàbria, on es donarà una paga extra de 100
euros al mes cap a les dones. Vaig posar l’exemple d’Astúries,
on es concedirà més permís de paternitat si ho demana un home
que si és una dona, per fomentar aquesta mesura. Vaig posar
mesures que a nivell nacional s’han posat en marxa. Vaig també
explicar les mesures que en aquest parlament ha presentat el
Grup Parlamentari Popular cap a les dones, que a totes, a totes
menys a una, ens varen dir que era un tema de la Llei de
conciliació de la vida familiar i laboral i encara la varen haver de
transaccionar involucrant l’administració de l’Estat, com no
podia ser d’una altra manera; ja dic, a totes ens han dit que no
en aquest parlament.

I per això ja dic que creim que és una llei purament d’imatge,
és una llei que consider que és un frau cap a les dones, és una
llei que si el Govern realment creu en les dones té la possibilitat
demà de fer una remodelació de govern i posar dones, de posar
directores generals, secretàries generals tècniques... Vaig
explicar que les xifres d’alts càrrecs dones són baixíssimes, i
aquesta és la realitat, hi ha conselleries senceres sense cap
dona. Per tant això no és creure en les dones.

I vaig també explicar, dels problemes de les dones, que a
part d’aprovar aquesta llei, vaig preguntar si a qualcú interessa,
d’aquest govern, que una dona en política no tengui baixa
maternal? Preocupa a qualcú que no tengui lactància materna?
Preocupa a qualcú que una dona política renunciï a ser mare per
la seva professió política? Preocupa a qualcú compatibilitzar els
horaris polítics amb els horaris escolars, tant a nivell de partit
intern com a nivell de les institucions? Ja dic, són molts de
problemes que no preocupen perquè l’únic que es vol és una
llei per dir que s’ha complert amb les dones, i aquesta no és la
realitat. Crec que és un fals progressisme, crec que no resol cap
problema, i demanaria que almanco en el que queda de
legislatura es fes qualque cosa més que aquesta llei cap a les
dones.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Cabrer. Més grups que vulguin intervenir? Sra.
Armengol, pel Grup Socialista té la paraula.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Gràcies, Sra. Presidenta. Ens tornam trobar avui a la
Comissió d’Assumptes Institucionals davant el mateix debat
que vàrem tenir de l’esmena a la totalitat, perquè el Grup
Popular, amb les seves esmenes, que totes són de supressió,
no ha aportat res de nou a aquest projecte de llei, sinó que ha
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quedat clar i ha deixat palesa la postura que no està d’acord en
què les administracions prenguin mesures per facilitar que la
dona estigui a la vida política. Per tant jo crec que..., no veig
necessari repetir el debat que vàrem tenir a ple i que tornarem
tenir a ple dimarts que ve amb l’aprovació de la llei, però sí que
veim necessari explicar que per part del Govern i dels grups que
li donam suport, i per part del Grup Parlamentari Socialista pel
qual som portaveu en aquest moment, aquesta llei no és per
solucionar tota la problemàtica de la dona dins la societat. Això
ningú no ho ha dit ni ningú no ho entén així. L’únic que intenta
desviar el debat fonamental d’aquesta llei és el Grup Popular.

En aquesta llei parlam de si creim que la dona ha de
participar amb més activitat dins la vida política i li hem de
facilitar el camí perquè això sigui possible. La Sra. Cabrer
intenta fugir d’aquest debat i anar a un debat de caire més
social que no a un debat del que parteix i del que defensa
aquesta llei.

Nosaltres creim que la dona no està en una situació
d’igualtat amb l’home a molts de nivells de la vida social, però
clarament no hi està a nivell públic i a nivell de la vida política.
Som conscients que no es representa als nivells polítics, als
nivells d’elecció directa, la igualtat que hi ha a la societat entre
el 50% de cada un dels gèneres. Per tant, creim, seguint totes
les recomanacions internacionals i europees que així ho
demanen a les administracions públiques, que s’han
d’emprendre mesures perquè es faciliti el camí a la dona per
entrar i participar de la vida política, perquè creim que la dona
pot aportar moltíssim a la vida política, i una democràcia no és
una democràcia real si no compta amb el 50% de la població.
Per tant, partint del fet que hi ha una situació diferent entre
homes i dones per optar a la política, creim que l’administració
està obligada a prendre mesures de discriminació positiva, com
ho recullen tots els tractats de la Unió Europea i recomanacions
internacionals en aquesta qüestió, tractats que, per cert, el
Govern espanyol del Sr. Aznar també ha firmat. Després, a
l’hora de prendre aquestes mesures d’acció positiva, s’ha
oblidat de la firma que havia segellat als documents.

Per tant nosaltres estam orgullosos del fet que el Govern de
les Illes Balears sigui decidit i faci un projecte de llei innovador
a tot l’Estat espanyol on recull precisament aquesta dificultat
que té la dona per accedir a la vida política i que li facilita la
qüestió per poder accedir dins el seu propi partit polític. 

Entenem també que la Llei de paritat, que al final es
conforma com una llei de quotes, és una mesura transitòria fins
que la igualtat sigui real i que no sigui necessari haver de
recórrer a les quotes, però sí que creim que és una mesura
positiva fins que aquesta igualtat no es contempli. 

El projecte de llei té els informes jurídics que necessita, i
nosaltres hem dit moltes vegades que estam completament
segurs que no infringeix cap norma constitucional, perquè la
Constitució espanyola no és la mateixa que la francesa i s’hi
recull perfectament la possibilitat d’emprendre mesures
d’aquest tipus. Per tant, hem debatut moltes vegades que no
era necessari un informe del Consell Consultiu, que sempre és
consultiu i no vinculant, i que estava avalat el projecte de llei

pels informes jurídics que li pertocaven. Per tant nosaltres no
tenim cap tipus de dubte en el fet que aquesta llei sigui
totalment constitucional.

Allò greu del tema és que quan no hi ha arguments per anar
en contra del projecte de llei en si, del fons polític del projecte
de llei, sempre es recorre a la qüestió jurídica per part del Grup
Popular, i es recorre al fet que l’Estat espanyol posi recursos
d’inconstitucionalitat que, de moment, tots els que ha posat en
aquesta legislatura li van en contra. Per tant nosaltres, si
l’assumpte ha d’anar com ha anat durant aquests darrers
recursos que s’han posat a les lleis que ha fet el Govern de les
Illes Balears, estam tranquils que també es resoldrà de forma
positiva.

Quant a tota la política de dona jo crec que no és el moment
de fer el debat de política de dona. El podem fer amb el Grup
Popular quan vulguin i on vulguin, perquè nosaltres estam
completament convençuts que aquest govern en tres anys ha
fet molt més del que es va plantejar fer el govern del Partit
Popular en 16 anys, perquè ara resulta molt sorprenent que
quan estan a l’oposició se’ls ocorrin tot tipus de mesures que
s’haurien d’emprendre per canviar la realitat de la dona, quan
varen governar 16 anys i aquestes mesures no es varen
emprendre per part dels que governaven. Per tant és molt bo de
fer recomanacions quan un està a l’oposició però vostès varen
tenir l’oportunitat de governar, de dur endavant aquestes
mesures, i en 16 anys tal vegada tenien temps suficient per fer
un canvi social a les Illes Balears. El que passa és que quan
varen governar vostès es varen oblidar totalment del 50% de la
població. Per tant jo crec que no és el moment de fer el debat de
política de dona perquè no és això el que pretén la llei. La llei
pretén únicament dir que la realitat política no és igual entre
homes i dones i l’administració té l’obligació de facilitar, a qui
està en problemes de desigualtat, facilitar-li l’accés a la vida
política, i això és el que pretén aquesta llei i és el que
aconsegueix. 

De totes formes evidentment amb el Grup Popular no ens
posarem mai d’acord. Jo crec que el debat està més que
substanciat, ja es va substanciar en ple, en ponència, ara en
comissió, i tornarà anar a ple, amb el Grup Popular no ens
posarem d’acord perquè no pensam el mateix sobre el que
significa la igualtat d’oportunitats per a la dona per accedir als
llocs de la vida pública. Basta veure la política que es
desenvolupa des del Govern del Sr. Aznar, i basta veure les
declaracions que fan els membres del Partit Popular quan hi ha
clars casos d’assetjament contra les dones. Per tant jo crec que
amb un política totalment diferenciada, amb un forma
d’entendre la política en què la dona que val arriba als llocs i la
dona que no val no hi arriba, jo crec que amb un discurs
totalment masclista que es fa des del Partit Popular, és difícil
que nosaltres, com a Grup Parlamentari Socialista ens puguem
posar d’acord.

De totes formes vull repetir que nosaltres estam molt
orgullosos que aquesta llei es dugui en marxa perquè no és una
operació de campanya. Per primera vegada és una llei que
quedarà i que obligarà a què els partits polítics presentin una
igualtat en les seves llistes electorals, i jo crec que això serà
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molt positiu per als ciutadans i les ciutadanes de les Illes
Balears.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Armengol. La Sra. Cabrer té la paraula.

LA SRA. CABRER I GONZÁLEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Per contestar a la portaveu
socialista. Primer, si algun president nacional ha fet coses per
a les dones ha estat el Sr. José María Aznar, i aquesta és la
realitat. No hi ha modificació de la renda, no hi ha modificació
de la normativa de la seguretat social on no hi hagi mesures
específiques cap a les dones perquè puguin conciliar la seva
vida familiar i laboral, i la darrera reforma de la renda, que es
posarà en marxa l’any que ve, 100 euros al mes per a cada dona
amb un nin menor de 3 anys, i més deduccions per al segon i
tercer fill. Per tant, si una persona ha posat gratuïtat a la
seguretat social per contractes de substitució, si una persona
ha aprovat dos plans de violència domèstica, si una persona ha
aprovat la Llei de la conciliació de la vida familiar aquesta
persona i aquest partit ha estat el Partit Popular a nivell
nacional. Per tant, acusar precisament el Sr. José María Aznar
de no haver fet cap cosa cap a les dones crec que és fals, i jo
deman a la Sra. Portaveu del Grup Parlamentari Socialista que
em digui què ha fet aquest govern cap a les dones, que ens ho
digui, que ens digui mesures que no sigui la creació de
l’Institut Balear de la Dona, perquè és ridícul, perquè està molt
bé crear l’institut, però perquè faci coses, no perquè estiguin
asseguts sense doblers. Per això continuen sense
infraestructures, la Comissió Interdepartamental de la Dona,
que almanco no gastarà doblers en capítol 1 i capítol 2 i que
almanco tendrà doblers per fer altres coses.

Per tant això d’acusar el Partit Popular, precisament,
d’aquesta situació és totalment fals i deman que ens expliquin
mesures concretes que ha fet aquest govern cap a les dones, si
avui mateix la consellera responsable de la dona diu que el
pressupost és ridícul, si ho diu la mateixa consellera, i que es
gasta molt més en publicitat qualsevol conselleria que el que té
l’Institut Balear de la Dona. Jo què els he de dir? Ho diu el seu
propi conseller, fa aquestes afirmacions, ja no ho diu només el
Partit Popular.

Vostè mateixa ha dit que no és una llei per solucionar els
problemes de les dones. Efectivament, efectivament el debat és
aquest, que és una llei que no resol cap problema cap a les
dones, que els problemes de compatibilitzar la vida familiar i la
laboral són exactament els mateixos, i amb aquesta llei es
considera que es facilita el camí perquè les dones estiguin en
política. No és vera; hi haurà més dones polítiques al Parlament,
perquè al Govern, a les conselleries i tot això ho poden
reformar, duguin una llei i que reformi també que hi hagi..., però
demà, eh?, demà, meitat de conselleres, meitat de directores
generals, meitat de secretàries generals tècniques, que en el
Parlament hi haurà no sé si són 7, o 8, o 9 dones més de les que
som ara. Per això no facilita la incorporació de la dona a la

política perquè, en la mesura que dones preparades hagin de dir
que no a la política i a qualsevol altra professió, no només a la
política, pels seus entrebancs familiars aquí hi ha el problema,
i aquí és on un govern ha d’actuar i no aquest fals
progressisme de dir que la pròxima legislatura s’haurà
aconseguit aquesta igualtat en política perquè no serà real. No
hi haurà igualtat en política mentre una dona hagi de dir que no
no perquè no vulgui, sinó perquè no pugui, i aquesta és la
situació i això és el que necessiten les dones: que els governs
els ajudin perquè no hagin de triar entre família i entre feina, i és
difícil, és difícil d’aconseguir aquesta igualtat real, és difícil, la
veritat, i hauria de ser el repte del segle XXI.

En diu també que no cal cap informe jurídic, que té tots els
avals jurídics, que ja ho impugnarem o no ho impugnarà el
Partit Popular a nivell..., el Govern de l’Estat a nivell nacional,
que estan molt tranquils... Idò si estan tan tranquils per què
s’ha de violentar aquest parlament, s’ha de violentar la voluntat
dels diputats de no demanar un simple informe al Consell
Consultiu? Només és aquesta pregunta, si s’està tan tranquil de
la seva constitucionalitat, per què no es demana? No es demana
precisament perquè no està clar, perquè no ho tenen clar i
perquè vostès posen per endavant treure aquesta llei sigui com
sigui, després acusar si Madrid ho impugnarà o no, que no ho
sé, després acusar que la culpa la té Madrid. No és vera, la
responsabilitat és seva, la responsabilitat és del Govern i la
responsabilitat és d’aquest parlament, que sap perfectament
que no es volen informes jurídics sobre aquesta llei. Aquesta
és la situació. Per tant, no culpin els altres del seu problema.

I no voler demanar un informe al Consell Consultiu, ja dic...,
i a més el que haurien de fer demà es derogar i llevar el Consell
Consultiu perquè és un paperot la situació que va viure aquest
parlament de negar aquesta participació en el màxim òrgan
consultiu que té aquesta comunitat autònoma.

I després diu que per què el Partit Popular no ha fet en 16
anys el que ara reclamam. El Partit Popular en 16 anys ha fet
moltes coses i el que ha pogut, perquè li he de dir una cosa: el
Partit Popular en 16 anys va gestionar 550.000 milions de
pessetes. Vostès en quatre anys hauran gestionat molt s més
milions de pessetes, i el Partit Popular va aprovar dos plans
d’oportunitats; el Partit Popular va posar la gratuïtat dels 3 als
6 anys, ara nosaltres una mesura que hem de demanat és de 0
a 3 anys, que ens han dit que no; el Partit Popular va aprovar
deduccions autonòmiques en renda per despeses d’educació
infantil, nosaltres hem presentat deduccions autonòmiques en
renda que ens han dit que no; el Partit Popular va crear una
línia a la Cambra de Comerç per a dones emprenedors; el Partit
Popular va posar en marxa les oficines d’ajuda a les víctimes del
delicte, centres per a dones maltractades, campanyes de
sensibilització de la igualtat... Ho dic perquè el Partit Popular va
fer moltes coses cap a les dones i he de dir també que les
possibilitats pressupostàries que hi havia abans eren molt
manco de les que vostès tenen ara, i ja no diguem amb el nou
model de finançament autonòmic, encara que resulta que ahir
el varen votar en contra en el Senat, una cosa que és un tant...,
vaja, és realment..., no sé com he de qualificar que ahir un
sistema de finançament autonòmic cap a una comunitat
autònoma de les més beneficiades, on hi va haver acord de les
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comunitats autònomes, idò resulta que el PSOE català ens vota
a favor de la nostra llei i el PSOE a Madrid ens vota en contra
d’aquest model de finançament autonòmic, però esper que
arreglin aquesta situació i demanin per favor als seus senadors
que votin a favor de la llei de les Balears.

Però, bé, aquesta és la situació. La situació és que el Partit
Popular en 16 anys va tenir molt manco pressupost del que
vostès hauran tengut en 4 anys i la realitat avui és que la Sra.
Caro, la consellera responsable, diu que no ha tengut més que
uns doblers ridículs per fer coses cap a les dones.

Per tant, ja dic, aquest govern no creu en les dones perquè
si hagués cregut en les dones hagués fet qualque cosa més que
aquesta llei que, repetesc, és una llei d’imatge, és una llei de
fals progressisme i és una llei en què es volen utilitzar les dones
com a campanya de publicitat. Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Cabrer. Sra. Armengol, té la paraula. 

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Gràcies, Sra. Presidenta, molt breument perquè la Sra. Cabrer
repeteix una i altra vegada els mateixos arguments i no aporta
res de positiu al debat d’aquesta llei, que jo crec que l’hauríem
de centrar en el que és, i és un debat d’una llei que fomenta la
participació de la dona a la vida política. No em cansaré de dir-
ho perquè no és una llei per arreglar tota la problemàtica de la
dona, perquè no és ni possible fer-la, sinó que és una llei per
allò que és.

És molt trist que el Grup Popular s’hagi d’aferrar al que fa el
Govern del Sr. Aznar en política de dona per defensar les
polítiques que s’hagin pogut fer aquí. Vostè ha posat un
exemple de la renda. Jo li puc dir, només per entrar en un punt
molt concret en què vostè ha entrat, que la rebaixa teòrica que
preveu a la renda el Govern del Sr. Aznar no compensa ni tan
sols la inflació que hi ha hagut els darrers anys, i si afegim a
això la gran pujada que han fet els imposts indirectes, veurem
quins beneficis se’n duen els ciutadans i les ciutadanes i,
sobretot, sobretot, les ciutadanes.

Després em diu mesures que s’han emprès des del Govern
del Sr. Aznar, igual que mesures que mesures que es varen
emprendre durant els 16 any de govern del Partit Popular a les
Illes Balears. Jo li vull dir una cosa molt clara: quan es fa una llei
o es fa un pla sense pressupost és com a paper banyat, i això és
al que ens tenen avesats tant el Govern del Sr. Aznar com els
governs d’aquí del Partit Popular de les Illes Balears, que feien
molts de plans però que no els pressupostaven i no es
gastaven els doblers en complir aquells plans. I, si no, podem
mirar el compliment de tots els plans. Aquesta llei de conciliació
de vida laboral i familiar no té pressupost, i com que no té
pressupost no es complirà, es carregarà o s’intentarà carregar,
que és allò a què ens té acostumats el Govern del Sr. Aznar,
intentarà carregar el compliment i el pressupost a les comunitats
autònomes, que estan estretes pressupostàriament i que no
tenen més possibilitats que les que tenen.

Per tant jo crec que aferrar-se a això és dir molt poc en
benefici de la igualtat entre homes i dones, i jo el que no entenc
és per què no contesta el Grup Popular si està d’acord o no en
el fet que s’hagi d’incrementar la presència de la dona a la vida
política, i això és el que pretén aquesta llei, no pretén res més.
Vostè diu que vostès varen fer molt en 16 anys de govern del
Partit Popular i que hi havia una gran percepció i una gran
participació de la dona; avui surt a un diari que el primer govern
del Sr. Cañellas eren tot homes. Per tant jo crec que és bastant
recurrent al que va passar durant aquests 16 anys de govern
del Partit Popular. 

Després em defensa molt la política que fa el Govern del Sr.
Aznar i jo, miri, li he explicat allò dels temes pressupostaris que
no acompanyen les seves lleis i els seus plans, i després li vull
explicar, perquè em dol com a dona i com a ciutadana, que la
Sra. Botella, la dona del Sr. Aznar, qualifiqui d’impecable
l’actitud del batle de Ponferrada en el “Cas Nevenka”, jo crec
que..., no ho sé, les que són afiliades del Partit Popular jo crec
que com a mínim haurien de tenir una mica de dignitat i pensar
que un home que és condemnat per assetjament sexual és un
home condemnat per assetjament sexual i no té cap actitud
impecable. Jo crec que com a mínim hi hauria d’haver hagut un
rebot per part del Partit Popular si realment creu que s’ha de
protegir i s’ha de defensar la situació de les dones maltractades,
que és molt greu a tot l’Estat espanyol.

Que el Govern de les Illes Balears no ha fet res en tema de
dona, jo discrep de vostè totalment, discrep de vostè. Jo crec
que s’ha fet molta feina, s'ha treballat intensament en la creació
de l'Institut de la Dona, des de l'Institut de la Dona s'han centrat
molt activament les polítiques en els temes de violència de
gènere, perquè és un tema que preocupa altament. I dir-li que de
la política de dona no és exclusiva no de l'Institut de la Dona ni
de la Conselleria de Benestar Social, sinó que són polítiques
transversals, que no només fa el Govern, sinó també els
consells insulars i els ajuntaments en la seva tasca, perquè no
és possible un canvi social d'aquestes característiques de què
parlam, si no s'hi impliquen totes i cadascuna de les
institucions. Per tant, jo no compartesc amb vostè aquestes
afirmacions, si vol ho continuarem debatent en el ple de dimarts
que ve, però crec que el més important és debatre el projecte de
llei que estam a punt de votar. I el projecte de llei no parla ni de
mesures socials, ni de mesures de protecció de les dones
víctimes de maltractaments, ni de tot això, parla que és
important que hi hagi una presència més activa de dones al
Parlament de les Illes Balears, que és el que legisla, i que, per
tant, quina opinió en tenen els grups polítics que hi són
representats.

La nostra opinió és totalment favorable. Creim que la dona
no parteix de la mateixa condició que l'home, que se li han de fer
mesures de discriminació positiva, que estan recollides a totes
les recomanacions internacionals i europees i per això apostam,
perquè hi hagi més dones a la vida política, que així canvien
moltes coses. No és una operació d'imatge, sinó que canvien
moltes coses amb la democràcia d'un país, perquè, li ho
repetesc, no és tal democràcia si no es compta amb el 50% de
la població.
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Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Armengol. Passaríem a la votació de les
esmenes.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. LLETRAT:

Vots a favor, 8; en contra, 9; abstencions, cap.

LA SRA. PRESIDENTA:

Doncs, si no hi ha una solAlicitud, que sembla que no, de
votació separada, votaríem el títol del projecte, els articles, la
disposició derogatòria, la disposició final i l'exposició de
motius.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. LLETRAT:

Vots a favor, 9; vots en contra, 8; abstencions, cap.

LA SRA. PRESIDENTA:

En conseqüència, queda dictaminat el Projecte de llei RGE
núm. 1535/02, de modificació de la Llei 8/1986, de 26 de
novembre, electoral de la comunitat autònoma de les Illes
Balears. Així mateix, se'ls recorda que d'acord amb l'establert a
l'article 120 del Reglament de la Cambra, els grups parlamentaris,
dins de les 48 hores següents a la data d'acabament del
dictamen, en un escrit adreçat al Molt Hble. Sr. President de la
Cambra, hauran de comunicar els vots particulars i les esmenes,
que havent estat defensats i votats en comissió i no
incorporats al dictamen, pretenguin poder defensar en ple.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
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